
 

گردن آویز سرطانی 
درحالی که مسئولان وزارت بهداشت اعلام می کنند که برای 
مبارزه با سیگارهای الکترونیکی اقداماتی صورت گرفته است، 
اما همچنان شاهد افزایش فروش این سیگارها هستیم.  به 
، این روزها جوانان و نوجوانانی در اطرافمان به  گزارش مهر
چشم می خورند که دستگاه های کوچک و مستطیل شکلی 
به گردن انداخته و با بعد از یک پک زدن به آن با دود غلیظی 
فضا را پر می کنند. مصرف کنندگانی که باورشان این است که 
سیگارهای الکترونیکی و انواع ویپ ها جایگزین خوبی برای 
سیگارهای قدیمی و حتی ترک تدریجی و دائمی آنها هستند. 
کی  این در حالی است که مطالعات دانشگاهی و تحقیقات حا
از آن است که دو ماده اولیه موجود در سیگارهای الکترونیکی، 
گیاهی برای سلول ها سمی  گلیسیرین  گلیکول و  پروپیلن 
هستند و هر چه مواد موجود در یک مایع الکترونیکی بیشتر 
باشد، سمی تر و مهلک تر است. چندی پیش نیز رسانه هلث 
«، یکی از محققان  ، به نقل از »امیلی استوکینگز دی نیوز
دانشگاه سیدنی، نوشت »در کوتاه مدت، نیکوتین ممکن 
است احساس اضطراب و استرس را کاهش دهد و جوانان 
ممکن است به سراغ سیگارهای الکترونیکی به عنوان مکانیزم 
مقابله بروند. صرف نظر از اینکه آیا بیماری روانی بر سیگار تأثیر 
گر می خواهیم از شروع  می گذارد یا برعکس، واضح است که ا
استفاده از سیگارهای الکترونیکی جلوگیری کنیم، باید به 

سلامت روان نیز توجه کنیم.«
  اسانس هایی آغشته به مواد اعتیادآور

فرهاد حبیب زاده، معاون اجرایی مبارزه با دخانیات ایران در 
پاسخ به این پرسش که آیا، سیگار الکترونیکی و ویپ می تواند 
تدریجی  ترک  برای  روشی  و  سنتی  سیگارهای  جایگزین 
نیکوتین از بدن باشد، می گوید: به طور کلی سیگار یک وسیله 
انتقال نیکوتین محسوب می شود. به همین خاطر است که ما 
به سیگار وابسته نمی شویم، ما به نیکوتین وابسته می شویم. 
در واقع برای ترک سیگار نمی توان به دنبال جایگزین بود. چرا 
که هر ابزاری که برای ترک سیگار به کار بگیریم، نیاز به مواد 
حاوی نیکوتین داریم. حبیب زاده در رابطه با اسانس هایی 
که داخل سیگارهای الکترونیکی می گوید که این اسانس ها 
که آغشته به مواد اعتیاد آورند گاهی وابستگی هایی بیش از 
نیکوتین را دارد. افرادی که سمت این گونه اسانس می روند در 
سیگارهای الکترونیکی وابستگی بیشتری را تجربه می کنند و 

ترک کردن به مراتب دشوارتر می شود. 
 سیگارهای الکترونیک قاچاق هستند

هرچند در نگاه عموم مردم وزارت بهداشت به عنوان متولی 
سلامت جامعه شناخته می شود اما بهزاد ولی زاده رئیس 
دبیرخانه ستاد کشوری کنترل دخانیات وزارت بهداشت 
درباره شیوع مصرف این سیگارها بین افراد جامعه توضیح 
که سیگارهای الکترونیک جزو موارد قاچاق به  می دهد 
حساب می آیند و به همین دلیل می توان از ظرفیت قانونی 
ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز استفاده کرد. موضوع مبارزه با 
سیگارهای الکترونیک در دستور کار دو وزارتخانه »بهداشت، 
آموزش پزشکی« و »صنعت، معدن و تجارت«  درمان و 
قرار گرفته است.  وی درباره برخی از تقاضاها برای رسمیت 
بخشیدن عرضه سیگارهای الکترونیک به صورت قانونی 
گرچه تلاش ها و اقداماتی برای مبارزه با سیگارهای  می گوید که ا
الکترونیک صورت گرفته اما تقاضاهایی برای اجازه فعالیت در 
زمینه تولید، عرضه و رسمیت بخشیدن این سیگارها انجام 
می شود. وزارت بهداشت زیر بار صدور مجوز برای تولید، 
فروش و عرضه سیگارهای الکترونیک نمی رود؛ چرا که مضرات 
این سیگارها شناخته شده است. ولی زاد توضیح می دهد که 
وزارت بهداشت نسبت سمی بودن و سرطان زا بودن مواد 
سیگارهای الکترونیک گزارش داده است؛ همچنین مواردی 
در ارتباط با انفجار در صورت مصرف کننده ها گزارش شده 
است. افرادی که با وجود تمام اطلاع رسانی ها صورت گرفته و 
هشدارهای داده شده، نسبت به مصرف این سیگارها اقدام 
می کنند، با اراده خود از مواجهه با خطرات این محصولات 
آسیب رسان استقبال می کنند. این اظهارات درحالیست که 
بر اساس اعلام محمدرضا مسجدی دبیرکل جهانی مبارزه با 
دخانیات مصرف سیگار در ایران به طور متوسط ۶۰ میلیارد نخ 
در سال است، بیش از ۶۰ هزار میلیارد تومان نیز سالانه صرف 
درمان بیماری های مرتبط بابخش سلامت می شود و حدود 
۶۰ هزار مرگ در کشور در سال ناشی از مصرف و مواجهه با ورود 
دخانیات برآورد شده است. وضعیت شیوع مصرف دخانیات 
در سال ۱۴۰۰ در مردان کشور ۲۵.۸۸ و در زنان ۴.۴۴ بود که به 
طور کلی در پنج سال اخیر در گروه سنی بالای ۱۸ سال روند 

افزایشی داشته است. 

راهنمایی و رانندگی
از راهنمایی و رانندگی تهران درخواست دارم که جلوی 
)میلگرد، آهن( را در سطح  وانت بارهایی که حمل بار غیرمجاز
ک  شهر دارند را بگیرند. زیرا واقعا این آهن ها و میلگردها خطرنا
برای مردم و رانندگان دیگر هست. چند روز پیش بار یک 
نیسان که آهن بود در تونل توحید پخش زمین شده بود و 
کی داشته باشد از  این حادثه می تواند عواقب بسیار خطرنا

مسئولان تقاضا داریم که به این موضوع رسیدگی کنند. 
اسدبیگی از تهران

مدارس غیرانتفاعی 
چرا مدارس غیرانتفاعی شهریه هایش اینقدر بالاست ولی 
بازدهی مدرسه در مقابل این شهریه ها پایین است. چه کسی 

در این مورد باید پاسخگو باشد؟
کبری از تهران ا

گرانی
گرانی هایی که در تهران حکمفرماست. واقعا توان مردم را 
بریده است. یک کارگر ساده با این حقوق ثابتی که دارد چگونه 

می تواند از پس کرایه خانه و خرج و مخارج زندگی خود برآید. 
محمدبیگی از تهران
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جزئیات راه اندازی اپلیکیشن 
کسیرانی در پایتخت تا

کسیرانی شهر تهران  مدیر عامل سازمان تا
در مورد آخرین وضعیت راه اندازی اپلیکیشن 
کسیرانی توضیحاتی ارائه کرد.  شادی  برخط تا
گفت وگو با ایسنا، در مورد آخرین  مالکی در 
کسیرانی با  وضعیت راه اندازی اپلیکیشن تا
بیان اینکه در حال حاضر سیستم نظارت بر 
کسیرانان در سطح شهر تهران به  عملکرد تا
کسی ها  تا که  بگونه ای  است،  سنتی  صورت 
مجهز به جی. پی. اس یا سیستم های کنترلی 
کسی ها فقط به صورت  دیگری نیستند، گفت: تا
سنتی یعنی بازدیدهای میدانی مورد نظارت قرار 
کسی ها  می گیرند و عملا با تعداد زیاد مسافران، تا
در سطح شهر خیلی نمی توانند پاسخگوی نیاز 
عرصه خدمتی باشند و ممکن است تعدادی 
کسی ها در محدوده ای که برایشان تعیین  از تا
کسیرانی نیز  شده؛ فعالیت نکنند و سازمان تا
بر فعالیت آنها نظارتی نداشته باشد. وی با ابراز 
تأسف از اینکه پرداخت نقدی همچنان در فرآیند 
جابه جایی مسافر انجام می شود و مشکلات 
و دغدغه زیادی را برای راننده و مسافر ایجاد 
می کند، افزود: از سوی دیگر در سال های اخیر 
شاهد ظهور شرکت های مسافربری اینترنتی بر 
اساس تقاضای مردمی بوده ایم، چرا که مردم 
خواستار دریافت اینگونه سرویس از در منزل 
با گزینه پرداخت الکترونیکی بودند و شهرداری 
تهران نیز باید گام به گام به نیازهای شهروندان 
شهروندان  کرد:  اظهار  دهد. مالکی   پاسخ 
می توانند در این شرایط تجربه پرداخت آنلاین و 
یا از طریق کیف پول الکترونیکی را داشته باشند و 
کسیرانی قرار است اینگونه خدمات  اپلیکیشن تا

را به شهروندان ارائه دهد. 

بازدید رایگان از 2 موزه 
به مناسبت روز کودک

از  بازدید  کودک  جهانی  روز  مناسبت  به 
خانه موزه های سیمین و جلال و اخوان ثالث 
همراه  به  موزه  به  علاقه مند  کودکان  برای 
والدینشان درروزهای ۱۶ و ۱۷ مهرماه از ساعت 
۱۰ الی ۱۷ رایگان می شود.  به گزارش ایلنا و به 
نقل از روابط عمومی و امور بین الملل شرکت 
توسعه فضاهای فرهنگی شهرداری تهران، به 
همت شرکت توسعه فضاهای فرهنگی شهرداری 
تهران به مناسبت روز جهانی کودک بازدید از 
خانه موزه های سیمین و جلال و اخوان ثالث 
رایگان شد، سید محمدناظم رضوی مدیر عامل 
شرکت توسعه فضاهای فرهنگی شهرداری تهران 
کید بر لزوم آشناسازی  ضمن اعلام این خبر و با تا
کودکان با فرهنگ و تاریخ کهن ایران اسلامی 
گفت: روز جهانی کودک، فرصت مناسبی برای 
کودکان و نوجوانان با  آشنایی هرچه بیشتر 
میراث فرهنگی، هویت تاریخی و فرهنگ و تمدن 

ایران زمین است. 

 کشف تپه باستانی
 زیر  بتن و موزاییک

تپه ای باستانی در استان فارس پیدا شده که 
زیر موزاییک ها و بتن یک پارک محلی دفن است 
درحالی که احتمال دارد کشفیات کاوش در این 
محدوده تاریخ شیراز را کهن تر کند. به گزارش  
مهر، اوایل شیوع بیماری کرونا در بهمن سال ۹۸ 
یکی از دانشجویان باستان شناسی که در پروژه 
عمرانی پارکی در شهر شیراز فعالیت می کرده به 
صورت اتفاقی به آثار تاریخی سنگی برخورد کرده 
و کشفیاتش را با استاد باستان شناسی خود 
در استان فارس در میان گذاشته و او هم تایید 
کرده که این آثار تاریخی هستند. آثار یافت شده 
به عسگری چاوردی باستان شناس در استان 
فارس نیز نشان داده شده او هم اظهار شگفتی 
کرده است. از سویی این آثار و کشفیات این تپه 
تاریخی برای ثبت در فهرست میراث ملی با اداره 
کل میراث فرهنگی فارس به شور گذاشته شد 
ولی تلاش ها برای ثبت این تپه تاریخی به نتیجه 

نرسیده است. 

هشدار رگبار  و رعد و برق 
سازمان هواشناسی کشور نسبت به وقوع 
رگبار باران، رعد و برق و احتمال تگرگ در ۱۱ 
استان هشدار داد. به گزارش ایسنا، سازمان 
هواشناسی با صدور هشدار زرد رنگ آورده است: 
وقوع رگبار باران، رعد و برق، احتمال تگرگ، 
وزش باد شدید موقتی و در نواحی مستعد گرد 
( در جنوب غرب کرمان،  ک دیروز )۱۶مهر و خا
جنوب بوشهر و دامنه و ارتفاعات در سیستان 
در   ) )۱۷مهر امروز هرمزگان،  و  بلوچستان  و 
هرمزگان، جنوب سیستان و بلوچستان، دامنه 
و ارتفاعات در جنوب غرب کرمان، نیمه شمالی 
آذربایجان غربی و چهارشنبه )۱۸ مهر( در گیلان، 
مازندران، گلستان، خراسان شمالی، نوار شرقی 
اردبیل، جنوب سیستان و بلوچستان، جنوب 
و جنوب غرب کرمان و شرق و شمال هرمزگان 
پیش بینی می شود. سازمان هواشناسی نسبت 
کردن چادرهای  به خودداری از اتراق و برپا 
و  رودخانه ها  بستر  و  حاشیه  در  مسافرتی 
مسیل ها، احتیاط در فعالیت کوه نوردی به ویژه 
در ساعات بعدازظهر و اوایل شب، خودداری از 
چرای دام و تردد عشایر در حاشیه رودخانه ها و 
نواحی مرتفع، لایروبی دهانه پل ها، کانال ها و 
آب روها، احتیاط در محلول پاشی و سم پاشی 
ع و انتقال محصولات برداشت شده  باغات و مزار

به مکان های مسقف توصیه می کند.

مدیرکل دفتر حفاظت و مدیریت حیات  وحش سازمان 
حفاظت محیط زیست گفت: با توجه به تعطیلی باغ وحش 
صفادشت، محدودیتی برای ورود مدیریت مجموعه و 
حفاظت از حیوانات وجود ندارد و آنها موظفند تا انتقال به 
مکان جدید از حیوانات در شرایط مطلوب نگهداری کند، 
سازمان محیط زیست هم با جدیت پیگیر وضعیت گونه های 

این مجموعه است. 
غلامرضا ابدالی دیروز در گفت وگو با ایرنا درباره علت 
تعطیلی باغ وحش صفادشت و وضعیت گونه های موجود در 
آن گفت: مالکیت مکان این باغ وحش متعلق به شهرداری 
گذار شد و به  صفادشت است، سال گذشته این مکان وا
مدیریت باغ وحش هم اعلام کرده بودند و اخطار دادند که 
در اولین فرصت آنجا را تخلیه کنند اما مجموعه باغ وحش 

کنون موفق به انجام این کار نشده  است.  تا
وی اظهار داشت: به آنها یک فرصت دیگر داده شد تا 
هر چه سریع تر مکان را تخلیه و حیوانات را به مکان جدید 
منتقل کنند، سازمان حفاظت محیط زیست هم به آنها 
کید کرد که هر چه زودتر این کار را انجام دهند، مجموعه  تا
باغ وحش در حال رایزنی برای یافتن مکان جدید است، 
البته یک تا دو مکان را در تهران معرفی کرده بودند اما 
کنون در  ضوابط لازم را برای استقرار باغ وحش نداشتند و ا

استان های دیگر به دنبال مکان مناسبی می گردند. 
وی درباره وضعیت حیوانات باغ وحش تا زمان پیدا شدن 
مکان جدید گفت: تا زمانی که جای مناسبی پیدا شود 
مجموعه باغ وحش موظف است از حیوانات حمایت و از آنها 
نگهداری کند، سازمان حفاظت محیط زیست هم با جدیت 

پیگیر وضعیت گونه ها است تا آسیبی به آنها وارد نشود. 

کید کرد: مجموعه مدیریت باغ وحش صفادشت  ابدالی تا
مایل است تا مکانی در استان مازندران پیدا کند از این رو در 
روند طی کردن مراحل قانونی آن است تا مجوزهای لازم را 
کنون محیط زیست استان مازندران مجوز  کسب کنند اما تا
لازم را صادر نکرده است چون باید مکان جدید ضوابط و 
مقررات خاص محیط زیستی را داشته باشد، از این رو اداره 
کل محیط زیست استان مازندران و ادارات مرتبط در حال 

گرفتن استعلامات لازم هستند. 
وی تصریح کرد: حفظ سلامت حیوانات و اینکه در چه 
شرایطی هستند برای سازمان حفاظت محیط زیست بسیار 
مهم است از این رو به طور مداوم شرایط گونه ها را رصد 
می کنیم و در این فاصله هم نظارت کامل داریم به طوری که 
کنون ۲ گروه را برای نظارت به محل اعزام  از هفته گذشته تا
کردیم، همچنین اداره کل محیط زیست استان تهران هم با 

جدیت موضوع را پیگیری می کند. 
وی با اشاره به اینکه انواع گونه ها از گوشتخواران، گربه 
سانان، علفخواران، پرندگان و گونه های بومی و غیر بومی 
کید کردیم  در این باغ وحش نگهداری می شوند گفت: تا
که هر چه سریع تر مکان جدید مشخص و گونه ها منتقل 
شوند تا کمترین آسیب را ببینند. در این مدت هم هیچ 
محدودیتی برای ورود و خروج مسئولان مجموعه و آنهایی 
که ارز حیوانات نگهداری می کنند وجود ندارد چون آنها 

موجودات زنده هستند و به نگهداری نیاز دارند. 
وی درباره اینکه آیا ممکن است برخی از گونه ها به جاهای 
گذار شوند گفت: فعلا یک سری از پرندگان را به  دیگری وا
صورت موقت به باغ پرندگان لویزان منتقل کردند، البته در 
گر مقصد مناسب باشد مشکلی پیش نخواهد آمد.  مجموع ا

گر گونه ای مثلا به باغ وحش دیگری  ابدالی درباره اینکه ا
گذار شود امکان بازپس گیری آن وجود دارد؟ توضیح داد:  وا
گذار شده باشد،  بستگی دارد آن گونه تحت چه شرایطی وا
ممکن است مالکیت گونه را انتقال داده باشند که در این 
شرایط دیگر گونه بر نمی گردد اما مالک یک سری از گونه ها 
سازمان حفاظت محیط زیست است که ما به صورت امانت 
گذاری این گونه ها وجود  به باغ وحش داده ایم که امکان وا
ندارد و سازمان بر روی آنها اعمال نظر می کند مگر اینکه نظر 
ما را جلب کنند و دلایل قانع کننده ای بیاورند که می خواهند 
با هدف مشخصی گونه را به یک باغ وحش یا مرکز نگهداری 
گذار کنند در این شرایط ما هم مقصد را بررسی  دیگر وا

گر شرایط مساعد باشد موافقت می کنیم.  می کنیم و ا
وحش  حیات   مدیریت  و  حفاظت  دفتر  مدیرکل 
کنون چنین  سازمان حفاظت محیط  زیست گفت: البته تا
درخواستی برای سازمان حفاظت محیط زیست نیامده 

است. 
در  و  ملارد  شهرستان  در  صفادشت،  وحش  باغ 
کیلومتری شهر تهران قرار دارد. در باغ وحش پنج   ۵۰
هکتاری صفادشت، حیوانات مختلفی مانند گوشتخواران، 
علفخواران، خزندگان، پرندگان و آبزیان وجود دارند، حتی 
اولین زرافه آفریقایی که نوعی از گونه های کمیاب بوده نیز در 
این باغ وحش نگهداری می شد، همچنین گونه های بزرگی 
مانند ببر بنگال، شیر آفریقایی، مار پیتون و پرندگانی از جمله 
غ و خروس لهستانی  انواع قرقاول، طاووس، قوی اشکی، مر
کنون با تعطیلی  و لاری در آنجا نگهداری می شوند. اما ا
مواجه شده است و مدیران مجموعه باید هرچه زودتر مکان 

مناسبی را پیدا و حیوانات را به آنجا منتقل کنند. 

تعطیلی باغ وحش صفادشت و پیگیری حفاظت از حیوانات

آرمان ملی: عروس خانم سینی چای را که می آورد، همه 
لبخند می زنند، هنوز شیرینی نخورده، مادرعروس بحث 
مهریه را با قندکوچکی که به دهان می گذارد، زیرچشمی مطرح 
می کند؛ مهریه را کی داده و کی گرفته؟ اما این لبخندها تنها 
همان چندثانیه اول دوام دارد. به قول خانم وکیل، مهریه را 
هم می دهند و هم می گیرند. شاید این هم بخشی از فرهنگ 
ماست که عادت داریم به تعارف های آبکی! شاید دیگر در 
مراسم خواستگاری های امروز خبری از چای ریختن عروس 
خانم نباشد، اما آنچه در همه این سال ها محل مناقشه بوده 
است، همچنان مهریه است؛ چندسکه ناقابل که سال هاست، 

مهم ترین چالش اغلب درگیری های طلاق بوده است. 
مهریه  قانون  اصلاح  ح  طر امسال،  مهرماه  ابتدای  از   
براساس ماده ۱3۷ آیین نامه داخلی مجلس شورای اسلامی 
ح اصلاح قانون مهریه به دو موضوع حبس  کلیدخورد. طر
زدایی و قضازدایی می پردازد که در صورت تصویب و انجام 
اصلاحیه، مردها دیگر به دلیل مهریه حبس نمی شوند و 
گذاشتن مهریه خود مجبور به طی  زنان نیز برای به اجرا
گر زنی بخواهد  کردن مراحل دادرسی نیستند. بر این اساس ا
مهریه خود به اجرا بگذارد بدون طی کردن مراحل دادرسی و 
با مراجعه به بخش اجراییات دادگاه خانواده می تواند مهریه 
گر مرد تمکن مالی داشته  خود را به اجرا گذاشته و پس از آن ا
باشد، دارایی های وی توقیف و به عنوان مهریه در اختیار 
همسر او قرار داده می شود و در صورتی که تمکن مالی نداشته 
باشد، مهریه به صورت اقساط به زن پرداخت خواهد شد.  
یکی دیگر از موضوعاتی که به دنبال باز شدن دوباره اصلاح 
قوانین مربوط به مهریه در کمیسیون قضائی و حقوقی مجلس 
ح شده  و با هدف جلوگیری از تعیین مهریه های سنگین مطر
است، تعیین »حق ثبت« برای مهریه هایی بالاتر از ۱۴ سکه 

است. 
گر این بخش از اصلاح قانون مربوط به مهریه هم تصویب  ا
شود، مهریه تا سقف ۱۴ سکه شامل پرداخت »حق ثبت« 
نمی شود، اما مهریه های بین ۱۴ تا ۱۰۰ سکه، چهار دهم درصد 
قیمت سکه ها، مهریه های بین ۱۰۰ تا ۲۰۰ سکه ۲ درصد قیمت 
سکه ها و مهریه های ۲۰۰ سکه به بالا ۱۵ درصد قیمت سکه ها 
مشمول پرداخت حق ثبت خواهد بود، که البته پرداخت 
مبلغ این حق ثبت باید به طور مساوی بین زن و مرد تقسیم 
شود و مبالغ کسب شده باید به صندوقی به نام »صندوق 
تهیه جهیزیه برای افراد نیازمند« که در بودجه سالانه برای آن 

ردیف اعتباری در نظر گرفته می شود، واریز شود. 
مریم زنده دل، حقوقدان درباره اصلاح قانون مهریه به 
»آرمان ملی« گفت: ما کلا چند بخش در مورد مهریه داریم. 
گاه زوج  که عددش نامتعارف باشد، ناخودآ مهریه وقتی 
گرفته باشد، مجبور به  در نهایت وقتی تصمیم به طلاق 
گذشت می شود. درحال حاضر با توجه به اینکه نهادخانواده 
دستخوش تغییر شده است، زن ها دارای تحصیلات عالی 
هستند و اغلب اشتغال دارند. عملا مهریه کارکرد خود را از 

دست داده است. به نظر من درحال حاضر می توان به شروط 
ضمن عقد پرداخت و این شروط، آزادی زنان و حقوق برابر 

آنها را تعیین می کند. 
این اصلاحیه ها سبب  گفت:  ادامه  در  این حقوقدان 
می شود که در تعیین مهریه افراد از اعداد نامتعارف فاصله 
بگیرند. فرد مقداری را تعیین می کند که توان پرداخت آن را 
داشته باشد. به نظرمن وقتی فردی توان پرداخت مهریه بالا 
را ندارد، در همان مراسم خواستگاری نباید بپذیرد. این جمله 
که در خواستگاری ها می گویند، مهریه را کی داده، کی گرفته، 

کاملا اشتباه است. مهریه را همه می گیرند. 
وی درباره لزوم اجرایی قوانین مهریه به ویژه در بخش 
حبس زدایی گفت: در یک دوره ای به دلیل افزایش طلاق، 
آمار زندانیان مهریه به شدت بالا رفت و زندان ها پر از زندانیان 
مهریه شد. به صورتی که خانمی ازدواج دوم کرده بود و هنوز 
مهریه اش را از ازدواج اول دریافت می کرد. درحالی که ازدواج 
و نهاد خانواده با یک عاطفه ای شکل می گیرد و با سکه نه 
می شود خرید و نه می شود معامله کرد. به نظرمن این اصلاح 
قانون مهریه می تواند سبب شود خانم ها به فکر مطالبه 
حقوق برابر خود باشند. مانند شروطی که ضمن عقد نوشته 
می شود که از آنها می توان به وکالت در طلاق، تنصیف در اموال 
و حق اشتغال و حق ادامه تحصیل نام برد، که مرد باتوجه به 
آنچه قانون به او اجازه می دهد، می تواند زن را از این حقوق، 
سلب کند.  زنده دل درباره ارقام بالای مهریه گفت: اغلب در 
نهایت هم خانم ها با مهریه بالا مجبور می شوند که پس از 
کشمکش و دادگاه و دعوا، به عددی پایین رضایت دهند. شما 
چندخانم را دیدید که توانسته باشد مثلا مهریه ای با ۱۰۰۰سکه 
را گرفته باشد؟ من خودم فردی را می شناسم که مهریه اش ۱۰ 
شمش طلا بود و در نهایت توانست تنها ۱۰ سکه دریافت کند. 
برخی  درباره  خود  نظرشخصی  درباره  حقوقدان  این 
اصلاحیه های قانون مهریه، ازجمله محدودیت پرداخت در 
تعداد سکه ها گفت: من شخصا موافقم با این مساله که این 
محدودیت ایجاد شده، می تواند از نامتعارف شدن مهریه 
جلوگیری کند. آدم ها را به فکر فرو می برد که حال که این 
نیست، فکری دیگر کنند. اما یک مساله ای که متاسفانه این 
ح است، نگاه سنتی خانواده هاست. به طوری که  میان مطر
من نمونه های بسیاری را مشاهده می کنم که خود خانم ها 
با مهریه کم موافق هستند، اما خانواده ها مخالف هستند. 
در عرف ما یک چشم و هم چشمی و رویه غلطی جاافتاده 
است، که مهریه ما نباید کمتر از فلانی باشد که این صحیح 
نیست. وقتی محدودیت درنظرگرفته شود، نگاه منطقی تری 
به وجود می آید و در این فضای منطقی، زن باید از ابتدا دارای 
 ، کلیه حقوق برابر با مرد در ازدواج باشد و از دل این نهاد برابر
کودکانی بیرون خواهند آمد که آینده سازان فردایی بهتر 

هستند. 
   آمار اخیر طلاق براساس طول مدت ازدواج

تابوی طلاق سال هاست که شکسته است. دیگر حتی زوجی 

گر مشکل جدی  که چنددهه است درکنار هم زیسته اند، ا
داشته باشند، ترجیح می دهند که جدا شوند. این را با نگاهی 
به اطرافیان خود خواهید دید. دیگر خبری از آن بسوز و بساز 
سابق نیست. نکته جالب توجه این است که در این میان 
چند دسته افراد مختلف وجود دارند. زنانی که از تمکن مالی 
مناسبی برخوردارند، شاید ساده تر به طلاق می اندیشند. به 
گر نیاز مالی  طوری که حتما به گوش شما هم خورده است که ا
نداشتم، حتما جدا می شدم. همین مساله سبب تن دادن، 
بسیاری از زنان به ازدواج شده است. ازدواج هایی که نقطه 

پررنگ آنها، عدم تامین کافی مالی بوده است. 
طبق گزارش ایسنا، بر اساس آماری که از سوی سازمان ثبت 
احوال کشور منتشر شده طی سال های ۱3۹۶ تا ۱۴۰۲ تعداد 
طلاق کاهش داشته است؛ آمار بر اساس طول مدت ازدواج 
تهیه شده است و به دوران های کمتر از یک سال، بین ۱ تا ۵ 
سال، ۵ تا ۱۰ سال، ۱۰ تا ۱۵ سال، ۱۵ تا ۲۰ سال، ۲۰ تا ۲۵ سال، ۲۵ 
تا ۲۹ سال و طلاق هایی که بیش از 3۰ سال رخ داده اند، تقسیم 

بندی می شود. 
 تعداد طلاق ثبت شده بر حسب طول مدت ازدواج از سال 
۹۶ تا ۱۴۰۲ بر اساس آنچه سازمان ثبت احوال کشور اعلام 
کرده، رو به کاهش گذاشته است؛ بر اساس این آمار بیش ترین 

طلاق ها در ۱ تا ۵ سال اول ازدواج رخ داده اند. 
 از سال های ۹۶ تا ۱۴۰۲، بیش ترین آمار طلاق هایی که کمتر 
خ داده مربوط به سال ۱۴۰۱ با  از یک سال از زندگی مشترک ر
۲۰۷ هزار و ۸۸۷ طلاق است و این آمار در ۱۴۰۲ به ۲۰۲ هزار و ۱۸3 
کاهش داشته است.  در همین بازه زمانی بیش ترین طلاق 
سال اول تا پنجم ازدواج با ۵۷ هزار و ۷۸۵ طلاق مربوط به سال 
خ داد  ۱3۹۶ بوده و کمترین طلاق در همین بازه زمانی، با ر
۵۰ هزار و ۹۵۶ طلاق مربوط به سال ۱۴۰۲ بوده است.  میزان 
طلاق بین سال های ۵ تا ۱۰ سال طول مدت زندگی مشترک 
نیز در همین بازه زمانی با ۴۷ هزار و 3۶۰ مورد مربوط به سال 
۱۴۰۰ بوده است؛ همچنین سال ۱۴۰۱ بیش ترین طلاق با 3۶ 
هزار و ۵۶۵ طلاق بین سال های ۱۰ تا ۱۵ سال زندگی مشترک 
بوده است.  همچنین تعداد طلاق بین سال های ۱۵ تا ۲۰ سال 
از زندگی مشترک با تعداد ۲۶ هزار و ۶۶۹ مورد در سال ۱۴۰۲ 
خ داده است؛ بر اساس این آمار تعداد طلاق در سال های  ر
۲۰ تا ۲۵ سال زندگی مشترک با ۱۶ هزار و ۹۴۵ متعلق به سال 
۱۴۰۲ بوده است.  بر اساس این آمار تعداد طلاق در سال های 
۲۰ تا ۲۵ سال زندگی مشترک با ۱۶ هزار و ۹۴۵ متعلق به سال 
۱۴۰۲ بوده است. آمار سازمان ملی آمار ایران نشان می دهد 
بیش ترین تعداد طلاق در بین زوجینی که ۲۵ تا ۲۹ سال با 
یکدیگر زندگی کرده اند با تعداد ۷ هزار و ۲۷3 طلاق در سال 

۱۴۰۲ رخ داده است. 
، طلاق هایی را به ثبت   در ادامه این آمار سازمان ملی آمار
رسانده است که عمر زندگی مشترک بیش از 3۰سال بوده 
است، این آمار نشان می دهد که ۱۰ هزار و ۴3۶ طلاق بیش از 

3۰ سال در سال ۱۴۰۲ رخ داده است. 

کید بر حبس زدایی اصلاح قانون مهریه با تا

همین چندسکه ناقابل
    مهریه های نجومی و مردان بدهکار


